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Senyoria– acabe ja–, cal destacar també que el Decret llei 
de tanteig i retracte, no només està sent una eina eficaç per 
la Generalitat valenciana, si fera vosté la seua feina i s’in-
formara, també els ajuntaments poden posar-ho en pràc-
tica i estan fent-ho amb convenis de concessió de drets. De 
fet, hem signat ja 25 i, ajuntaments com València, la Pobla 
de Vallbona o Sant Vicent del Raspeig, ja han començat a 
aplicar-los .

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresident.

Encetem ara un conjunt de preguntes al conseller de Sanitat, 
que també té l’honor de tindre les tres interpel·lacions. Per 
tant, molta paciència .

La primera serà formulada per l’il·lustre diputat Josep Ramon 
Nadal, al conseller de Sanitat Universal i Salut Pública, 
sobre el procés de reversió de la gestió de la sanitat al 
Departament de Dénia.

Té la paraula l’il·lustre diputat Josep Nadal.

El senyor Nadal Sendra:

Moltes gràcies, senyor president.

Bon dia, senyor conseller.

El 31 de gener de 2024 finalitza la concessió privada del 
departament sanitari de la Marina Alta. Esta concessió 
entrava dins de les polítiques del Partit Popular de priva-
tització dels serveis públics que, pel que fa a la sanitat, va 
tindre al nostre país com a punta de fletxa del que s’anome-
naria model Alzira i que s’exportaria a altres llocs d’Espanya 
i d’Europa.

La privatització de la sanitat a la Marina Alta ha causat un 
mal impossible de quantificar a la comarca. Estem a la cua en 
tots els indicadors: els últims en llits per capita, els últims en 
personal sanitari per capita, el últims en derivacions a l’espe-
cialista. Falta personal en totes les àrees perquè la conces-
sionària Ribera Salut no cobrix les baixes. Si molta gent 
es posa les mans al cap perquè este hivern, en la sanitat 
pública, les cites d’Atenció Primària són a catorze dies, cal 
assenyalar que en la privatitzada és molt pitjor. Hui per hui, 
ma mare, perquè l’atenguen al centre de salut de Pego, ha 
d’esperar tres mesos . (Veus) Com podem mesurar el mal fet 
a les persones? Per què el tractament d’un càncer a Marina 
Salut no és el mateix que en la sanitat pública? Per què a la 
Marina Alta s’ha mort gent que no s’havia de morir? Què val 
la vida i la salut d’una persona? Crec que la majoria dels qui 
estem ací entendrem i arribarem a la conclusió que la vida i 
la salut de les persones no tenen preu . Per això, la reversió 
dels departaments privatitzats va ser un dels punts cabdals 
del pacte del Botànic de 2015. La població d’estos departa-
ments va depositar en els partits d’esquerres totes les seues 
esperances de revertir esta situació. Vam ser els partits del 

Botànic els primers d’Europa a revertir departaments priva-
titzats, com vam fer a Alzira i Torrevella.

A la Marina Alta, el grup Ribera va incomplir diversos punts 
del plec de condicions, va desassistir la població i hui és el 
dia que no s’ha presentat cap pla d’inversions. És obligació 
de Ribera Salut la construcció del centre integral de Dénia, 
del nou centre de salut a Dénia i del centre de salut a Calp. 
Segons el mateix plec de condicions, l’incompliment d’estos 
punts pot portar a la resolució del contracte . De fet, el mateix 
president Ximo Puig va anunciar, fins a en tres ocasions, la 
rescissió del contracte i la reversió immediata per incompli-
ment dels plecs de condicions i, després, per compra d’ac-
cions. Han passat sis anys des del primer anunci de rever-
sió i hui és el dia que al socis del Botànic no se’ns han donat 
les explicacions de per què no es va produir esta reversió ni 
tampoc sobre el full de ruta a seguir per a revertir.

Ara, senyor conseller, tenim algunes preguntes per a fer-li. 
¿Per què no va intervindre la conselleria de sanitat en el 
moment de la compra de DKV a Ribera, quan esta compra-
venda incomplia la llei valenciana de salut? ¿Per què no s’ha 
fet un conveni marc per a les reversions que servisca per a 
tranquil·litzar les plantilles dels departaments revertits o que 
es revertiran, com és el cas de Manises i Dénia? ¿Quin serà el 
balanç econòmic de la reversió, atenent que no s’han fet les 
inversions a què obligava el plec de condicions? ¿Per què no 
s’ha complert el que les Corts vam aprovar este estiu perquè 
s’iniciara immediatament el procés de reversió per a impedir 
el desastre provocat per l’empresa que ja hem vist en altres 
processos, una empresa que buida els sistemes informàtics, 
provocant el patiment de la ciutadania i del personal?

Les Corts va donar una ferramenta al Consell perquè contro-
lara i lligara en curt l’empresa i pensem que no s’ha apro-
fitat. ¿Quina línia pensa seguir el Consell en la reversió de 
Manises?

Senyor conseller, el model Alzira, el model de la mercan-
tilització del PP ha sigut un fracàs. Des de Compromís li 
estenem la mà per a fer efectives les reversions de Dénia i 
Manises i complir el pacte del Botànic. I per això li pregun-
tem, senyor conseller, ¿quan pensa iniciar el procediment 
administratiu per a comunicar a l’empresa concessionària de 
Marina Salut la finalització del contracte, així com realitzar 
les actuacions necessàries per a la recuperació de la gestió 
directa?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Encetem una llarga sessió de control al conseller de sanitat 
amb esta pregunta i les interpel·lacions.

Començarem amb la resposta a l’il·lustre diputat Josep 
Nadal.

Quan vosté… Són quatre minuts.

Quan vosté vullga.
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El senyor conseller de Sanitat Universal i Salut Pública:

Muchísimas gracias, señor Nadal.

Señoría, como usted sabe, este gobierno tiene el compro-
miso de recuperar para lo público todas y cada una 
de las concesiones administrativas. Y, después de 
Torrevieja, vendrá Denia y, después, Manises y, después, 
Elche-Crevillente.

Y, en el caso que nos ocupa, como es el departamento de 
Denia, tengo la convicción de que este es el camino para 
poder mejorar la atención a los ciudadanos y ciudadanas 
de la Marina Alta . Por ello, debemos llevar a cabo esa recu-
peración de la gestión directa del servicio con las máximas 
garantías jurídicas y atendiendo las necesidades asistencia-
les de la población protegida .

Como hemos defendido desde el minuto uno, el Consell, en 
el tema de las concesiones, no hace sino defender, de forma 
escrupulosa, la ley y los pliegos de contratación. Durante esta 
legislatura, hemos llevado a cabo la recuperación de la gestión 
del departamento de Salud de Torrevieja y hemos sido testi-
gos del arduo camino que hemos tenido que recorrer durante 
el año previo a la finalización del contrato debido a multitud 
de obstáculos, a la falta de colaboración completa que hubo 
por parte de la empresa concesionaria. Hemos tenido que 
hacer frente a falta de información, a una colaboración abso-
lutamente nula, a una innecesaria judicialización del proceso y 
los tribunales siempre nos han dado la razón.

Tal y como les anuncié en el mes de junio, vamos a recupe-
rar la gestión de Denia y vamos a hacerlo con las máximas 
garantías jurídicas, con total seguridad. Hemos de evitar a 
toda costa una nueva judicialización del proceso. Para afron-
tar con mayores garantías, a finales de junio se creó un 
grupo de trabajo compuesto por personal de distintas direc-
ciones generales de la conselleria, con el objeto de reca-
bar toda la información necesaria, elaborar los documentos 
oportunos y establecer las necesidades y prioridades para 
garantizar la recuperación de la gestión. Este grupo se ha 
reunido de forma periódica durante estos meses, de manera 
que, con la información recabada, estamos en condiciones 
de disponer las normas de reversión y comunicar la semana 
próxima, el día 31 de enero, a la empresa concesionaria que 
el contrato de concesión finalizará, tal como se establece 
en los pliegos de contratación y en el propio contrato, el 
próximo 31 de enero de 2024.

Somos conscientes de la complejidad del proceso de recu-
peración y, tras la experiencia de la Ribera y Torrevieja, estoy 
convencido de que la empresa concesionaria, ante la eviden-
cia del cumplimiento de la ley y los contratos, ofrecerá la 
colaboración que se espera y que es habitual en el tráfico 
jurídico.

Nuestra obligación es cumplir la ley y garantizar la aten-
ción sanitaria a los usuarios del departamento de salud de 
Denia, prestada por profesionales que cuenten con las mejo-
res condiciones laborales. Y quiero dar la tranquilidad a los 
profesionales que desarrollan su trabajo –y ya estamos en 
contacto con ellos– de que el proceso de incorporación 
al sistema sanitario público valenciano se realice siempre 
desde la vía del diálogo, ya que deseamos una transición que 
se produzca de manera natural y sin conflictos.

Una vez completado el proceso de reversión y con una 
gestión directa por parte de la conselleria sanidad, estoy 
convencido de que vamos a poder mejorar sustancialmente 
la atención que recibe la población del departamento de 
salud de Denia . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Continuarem amb les preguntes al conseller de sanitat, ara 
amb la pregunta que formula l’il·lustre diputat Fernando 
Llopis, en nom del Grup Parlamentari Ciudadanos.

El senyor Llopis Pascual:

Quan vullga, senyor president.

El senyor president:

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Llopis Pascual:

Buenos días, señor conseller .

Voy a empezar con lo que usted definió como los objeti-
vos de la sanidad ayer, en este pleno; dijo: que sea pública y 
equitativa. Lo de pública imagino que lo dirá para contentar 
a sus socios de gobierno, ya que es la sanidad privada la que 
les está salvando de su incapacidad de gestión. Pero es que, 
además, además, en esta comunidad jamás se ha subcon-
tratado tanto, se ha derivado tanto a la sanidad privada 
como en el gobierno de izquierdas. Vamos, que la izquierda 
es un chollo para la sanidad privada ahora mismo, en esta 
comunidad .

Pero ahora toca hablar del otro concepto, clave para mí en 
todo sistema sanitario, que es el de equitativa. Equitativa 
viene de una palabra latina que significa igualdad. Igualdad, 
en un sistema sanitario, es que todos los valencianos tenga-
mos la misma atención sanitaria, independientemente del 
centro de salud que se nos haya asignado, del área de salud 
que se nos haya asignado. Y en la Comunidad Valenciana no 
es así, dramáticamente no es así. Los hospitales comarca-
les y sus áreas de salud han sido abandonadas por la centra-
lista gestión del tripartito de izquierdas valenciano. Y noso-
tros, desde Ciudadanos, consideramos que se debe mimar a 
las comarcas, acercar esa asistencia sanitaria al ciudadano y, 
por eso, consideramos que su obligación es que esa gestión 
sanitaria sea equitativa para todos los valencianos. Y yo a 
veces me pregunto: en teoría, si ustedes son de izquierdas, 
¿qué problema tienen para implementar eso, eso, que sea 
equitativa?

Es decir, usted fíjese, señor Mínguez, los socialistas que 
tuvieron un ministro que abrió la más amplia y mejor 


